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حمله رائفی پور به دولت رئیسی
علی اکبر رائفی پور در توئیتی به سخنان اخیر سخنگوی دولت رئیسی درباره 

تولید سیمان و فولاد واکنش نشان داد.
علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت اخیرا درباره تاثیر قیمت ســیمان در 
ســاخت مســکن گفته بود: »یک مصوبه حمایتی مهم در جهت حمایت از 
طرح ها و ساخت وســازهای مسکن حمایتی به تصویب هیات وزیران رسید. 
با تصویب این مصوبه، تامین فولاد و ســیمان برای ساخت و سازهای مسکن 
حمایتی با نرخ مناســب تضمین شد. وزارتخانه های نفت و نیرو مکلف شدند 

منابع لازم تولید فولاد و سیمان را فراهم کنند«
علــی اکبر رائفی پور در واکنش به اظهارات وی در شــبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: »کسی نیست درحد جدول ضرب آشــنا به علم  ریاضیات برای این 
آقایان ســهم ســیمان و فولاد را در بهای تمام شــده مسکن محاسبه کند؟ 

 حقیقتا اوضاع کارشناسی در کشور فاجعه بار است!«
وی همچنیــن در واکنش بــه توئیت حمیدرضا مقصودی تحلیلگر مســائل 
اقتصادی که نوشــته بود:» برنامه دولت در تغییر معادله مســکن، ترکیبی از 
واگذاری زمین و به صفر رســاندن قیمت آن، ساخت مسکن برای جوانان و 

نظارت بر نظام قیمت هاست. 
ســهم ســیمان و فولاد به دلیل حذف قیمت زمین بسیار بالاتر از عددیست 

که ذکر می شود...« 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: » خدا به داد مملکت برسد،  این جماعت 
نخوانده پاســخ می دهند،  دیگر حتی صحبت از جدول ضرب نیست،  موضوع 
سواد خواندن و نوشتن است.  با اینکه با ساده ترین زبان ممکن تاکید کرده ام 
این محاســبه فقط مربوط به قیمت ســاخت است و نه زمین؛ باز هم پرت و 

پلا جواب داده اند؛  فکرش را بکنید اینها برای کشور برنامه ریزی می کنند!
 بگذریم؛ ما که مدتهاست عطاری را جمع کرده ایم  اما شما حتما »افتیمون« 

تهیه بفرمایید.«

توصیه عباس عبدی به رئیسی
بعد از ادعایش درباره بچه دار شدن

فعال سیاسی اصلاح طلب به سخنان رئیسی در خصوص فرزندآوری واکنش 
نشان داد. 

عباس عبدی فعال سیاســی اصلاح طلب در شــبکه اجتماعی ایکس بخشی 
از اظهارات ابراهیم رئیســی دولت ســیزدهم در دومین رویداد اهدای جایزه 
جوانی جمعیت را بازنشر کرد و نوشت: »رئیسی: با امکانات کم هم می توانید 
بچه دار شوید!  برای متعارف شدن فرزندآوری در ایران بهتر است که دولت و 
مســئولان از دخالت و اظهار نظر در این موضوع پرهیز کنند. هر دخالتی از 

سوی آنان مسأله را غیرقابل حل تر می کند.«

واکنش عباس آخوندی به تعطیلی شنبه ها
عباس آخوندی، به مصوبه تعطیلات شــنبه در مجلس یازدهم واکنش نشان 

داد.
عباس آخوندی، وزیر راه و شهرســازی دولت دوازدهم در واکنش به مصوبه 
تعطیل شدن شــنبه در مجلس یازدهم، در کانال تلگرامی یادداشتی با تیتر 
»دعوا سر لحاف ملا است« منتشر کرد و نوشت: »کشوری که مراودات مالی 
و بازرگانی اش با تحریم روبه رو است و فعالیت های تجاری اش با ده ها واسطه 
و هزینه های مالی متعدد صورت می گیرد، چه شــنبه ها تعطیل باشــد و چه 
پنج شــنبه! چه فرقی می کند؟ کل داستان ســرِکاری است. وگرنه تعطیلات 

پدیده ای مدرن است و به دین ربطی ندارد.«

سوشیال

نام رقیب قالیباف لو رفت
اخبار زیادی درباره ریاســت مجلس دوازدهم منتشر شده 
که اخیرا نام کاندیدای دولت برای رقابت با قالیباف بر ســر 
کرسی ریاست افشا شد. به گزارش انتخاب، :خبر ها حاکی از 
آن است که جریان نزدیک به دولت بر روی ابراهیم عزیزی 
برای ریاست مجلس رایزنی می کنند. برخی فعالین رسانه ای 
اصولگــرا از تمرکز جریان نزدیک به دولت بر روی فردی به 
نام ابراهیم عزیزی برای ریاست مجلس خبر داده اند. به گفته 
این فعالین رسانه ای، ابراهیم عزیزی حقوقدان و سخنگوی 
اسبق شورای نگهبان و نماینده تهران، گزینه اصلی ائتلاف 

امنا برای ریاست مجلس آینده است.

واکنش عضو کمیسیون بهداشت به 
ماجرای حجاب،  شرط سهمیه داروخانه ها

عضو کمیسیون بهداشت مجلس گفت: باید پرسید فردی 
که بدون حجــاب به داروخانه مراجعه می کند پیش از آن 
کجا بوده اســت؟ قطعاً او در فضای اجتماعی بوده اســت، 
پس ما باید برای همه مســائل و مشکلات فرهنگی راهکار 

فرهنگی پیدا کنیم و سپس آن را به جامعه ارائه دهیم.
به گزارش منیبان، اخیرا رئیس سازمان غذا و دارو، گفته بود 
که از این پس سهمیه دارویی داروخانه ها با توجه به وضع 
حجاب در آن ها تعیین می شود. در همین رابطه، محمدعلی 
محسنی  بندپی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، 
بــه »منیبان« گفت: در اینکه همه باید به قانون و موضوع 
عفاف و حجاب اهمیت دهیم، شــک و تردیدی نیست اما 
آسیب هایی که ما در طول 40 سال گذشته دیدیم بیشتر 
از افراط و تفریط ها در این رابطه بوده اســت. او افزود: باید 
پرسید فردی که بدون حجاب به داروخانه مراجعه می کند 
پیش از آن کجا بوده است؟ قطعاً او در فضای اجتماعی بوده 
اســت، پس ما باید برای همه مسائل و مشکلات فرهنگی 
راهکار فرهنگی پیدا کنیم و ســپس آن را به جامعه ارائه 
دهیم. نماینده نوشــهر تصریح کرد: تجربه ثابت کرده که 
ابزارهای ســلبی، ممکن اســت در کوتاه  مــدت و به طور 
موقت کارساز باشــند ولی یادمان باشد که این رویکردها 
کارآمد نیستند؛ یعنی در بلندمدت نمی توان بر این روش ها 
تکیه کرد و مسیر را ادامه داد. عضو کمیسیون بهداشت و 
درمــان مجلس اظهار کرد: باید با کار فرهنگی و اجتماعی 
و با خوش رویی و اقناع ســازی، مردم را در موضوع عفاف و 
حجاب همراه کرد. ایــن کارها باید قبل از مراجعه فرد به 

داروخانه و عدم  ارائه خدمات در این محل انجام شود.
 محســنی بندپی افزود:به مســئولان توصیه می کنم اگر 
می خواهنــد در ایــن امر موفق شــوند بایســتی روی به 
راهکارهای مردمی و اقناع ســاز کــه در بلندمدت جواب 
می دهنــد روی بیاورند. یعنی برای حل یک معضل باید با 
ابزار خودش وارد میدان شــد و ایــن کار با ابزار فرهنگی 

شدنی است نه کارهای سلبی.

غریب آبادی خبر داد
ادامه تلاش ها 

برای آزادسازی حمید نوری
دبیر ستاد حقوق بشر کشورمان گفت: در حوزه های مختلف 
تــلاش می کنیم تا بتوانیم زمینه آزادســازی آقای نوری را 
فراهم کنیم اما نظام قضایی سوئد یک نظام قضایی عادلانه 
نیســت، چون از ابتدای این پرونده به صورت کاملا سیاسی 
برخورد کردند. کاظم غریب آبادی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
آخرین وضعیت انتقال محکومــان و زندانیان ایران با دیگر 
کشــورها گفــت: در انتقال محکومین با طیف وســیعی از 
کشــورها موافقت نامه داریم و این کار مرتب در حال انجام 
است. یعنی زندانیان خارجی که در ایران هستند در چارچوب 
موافقت نامه منتقل می شــوند و زندانیان ایرانی که در خارج 
از کشــور هستند در چارچوب همان موافقت نامه ها به ایران 
منتقل می شوند. دبیرســتاد حقوق بشر جمهوری اسلامی 
ایران گفت: تبادل محکومان بــا انتقال محکومان متفاوت 
است، الان نکته جدیدی درباره تبادل محکومان نداریم، اما 
انتقال محکومان یک کار روتین است که انجام می شود. در 
خصوص ایرانیانی که حقوق شــان نقض و گرفتار می شوند؛ 
اگر ما مطلع شویم طبیعتا دفاع می کنیم، حتی اگر خود آن 
فرد هم تقاضایی نداشته باشد، صرف اینکه ایرانی است از او 
دفاع می کنیم. وی ادامه داد: ما موارد مختلفی در این رابطه 
داشتیم که از طرق رسانه ها معطلع شدیم، سفیر آن کشور 
را خواستیم و از طریق وزارت خارجه پیگیری کرده ایم، زیرا 
هموطن ماســت که در جایی گرفتار شــده و او را از حق و 
حقوقش محــروم کرده اند یا بی علت فرد را گرفتار کرده اند. 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه یادآور شــد: ما افرادی را 
داریــم که به ادعا و اتهام واهــی دور زدن تحریم ها گرفتار 
شدند. برای آنان تا الان اقدامات زیادی انجام دادیم که حتی 
برخی از آن ها را در چاچوب تبادل محکومان توانستیم آزاد 
کنیم، نه به دلیل اینکه واقعا آن ادعاها درست بوده به دلیل 
اینکه یک مبنای ناصحیحی داشت و حق یک ایرانی ضایع 
شــده بود. غریب آبادی در خصوص آخرین وضعیت حمید 
نوری بیان کرد: متاســفانه دیوان عالی سوئد فرجام خواهی 
وکیل آقــای نوری را بدون هیچ گونه دلیل منطقی رد کرد 
و این اقدام اصلا برای ما قابل پذیرش نبود، چون هیچ مبنا 

و ادله ای که قانع کننده باشد در این زمینه وجود نداشت.
وی افــزود: با این وجود ما الان در حوزه های مختلف تلاش 
می کنیم تا بتوانیم زمینه آزادسازی آقای نوری را فراهم کنیم 
و  وظیفه ماست که در این زمینه کار کنیم، هرچند در حوزه 
حقوقی وکلای آقای نوری همچنــان دارند با نظام قضایی 
سوئد کار می کنند. دبیرستاد حقوق بشر جمهروی اسلامی 
ایران گفت: نظام قضایی ســوئد یک نظــام قضایی عادلانه 
نیســت چون از ابتدای این پرونده به صورت کاملا سیاسی 
برخورد کردند، حقوق ایشان را نقض کردند و در حال حاضر 
فرجام خواهی را بدون هیچ دلیل قانع کننده ای رد کرده اند. 
امیدی به نظام قضایی ســوئد نداریم اما تلاش های مختلف 

سیاسی، حقوقی و قضایی ادامه دارد.

رئیس قوه قضائیه در شبکه های اجتماعی 
مسدود، حساب کاربری ندارد

مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: حساب  های منتسب به 
رئیس عدلیه در این شــبکه ها و سکوها، هیچگونه ارتباطی 
با شــخص رئیس قوه قضائیه و قوه قضائیه ندارند. مادامیکه 
این شبکه های اجتماعی برای عموم مردم به موجب مقررات 
مسدود باشند، ریاست قوه قضائیه نیز همانند مردم در آنها 
هیچگونه فعالیتی نخواهد داشت. به گزارش ایلنا، مرکز رسانه 
قوه قضائیه اعلام کرد: در پی انتســاب برخی از حساب های 
کاربری در شبکه های اجتماعی مسدود به رئیس قوه قضائیه، 
مجدداً به اطلاع می رســاند، حجت الاســلام و المســلمین 
محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا، در شبکه های اجتماعی 
و سکوهای مجازی )پلتفرم( مسدودشده )فیلتر( دارای هیچ 
حساب کاربری نیست و حساب  های منتسب به رئیس عدلیه 
در این شبکه ها و سکوها، هیچگونه ارتباطی با شخص رئیس 

قوه قضائیه و قوه قضائیه ندارند.

مجلس

عدلیه

پنجشنبه یا شنبه در شورای نگهبان
دکتر سیف الرضا شهابی 

یکی از موضوعات و مباحثی که در روزهای گذشــته در مجلس شــورای 
اسلامی مطرح بود نمایندگان بر سر آن بحث کردند و امتداد آن به جامعه 
با نظرات متفاوت کشــیده شد در مورد بررسی جزئیات لایحه اصلاح ماده 
87 قانون مدیریت خدمات کشــوری مصوب 1386/07/08 بود که مربوط 

به ساعات کاری ادارات و تعطیلی آخر هفته است.
برخی اعتقاد داشــتند دو روز پنجشنبه و جمعه تعطیل باشد و گروهی را 

عقیده بر این بود اگر روزهای جمعه و شنبه باشد بهتر است.
هر کدام از موافقان و مخالفان تعطیلی روز پنجشــنبه یا شنبه برای خود 

دلایلی ارائه  می دادند .
در مجموع  می توان موافقان و مخالفان تعطیلی پنجشنبه یا شنبه را در دو 

دیدگاه جای داد:
1- اقتصادی 
۲- اعتقادی

1- اقتصادی: آنهایی که قائل به تعطیلی شــنبه هســتند افرادی هستند 
که در چارچوپ فعالیت اقتصادی و بازرگانی و تجاری به آن ســوی مرزها 
نگاه  می کنند و  می گویند قطع رابطه چهار روزه از پنجشــنبه تا یکشــنبه 
بیــن ایران و دنیای خارج نه تنها منافع اقتصــادی در بر ندارد بلکه همراه 

با ضرر است. 
در عمل ایران با خارج از کشور در سه روز دوشنبه و سه شنبه و چهارشنبه 
 می توانــد رابطه تجاری برقرار کند و در این زمان کوتاه بســیاری از کارها 
ناقص رها  می شود؛ در معادلات اقتصادی قطع رابطه مالی چهار روزه نه به 
نفع دولت است و نه به نفع بخش خصوصی و هر سال حدود چند میلیارد 

دلار ضرر در پی دارد.
البته برخی از موافقان تعطیلی روز پنجشــنبه برای جا انداختن نظرشــان 

 می گویند در این روز سیستم بانکی  می تواند فعال باشد!!
۲- اعتقــادی: آنهایــی که تعطیلی شــنبه را رد  می کردنــد و بر تعطیلی 
پنجشــنبه اصرار داشــتند تصریحا یا تلویحا متاثر از مسائل اعتقادی بود، 
عمده ترین دلیل مخالفت بر این مبنا قرار داشــت ممکن است این شائبه 

ایجاد شود که جمهوری اسلامی روز مقدس یهودیان را تعطیل کرد !
در مورد تعطیلی روز جمعه بین دو گروه فوق اختلاف نظر وجود ندارد و بر 

روی تعطیلی این روز وحدت نظر دارند.
اما در مورد تعطیل شدن روز ما قبل جمعه یا ما بعد جمعه اختلاف داشتند.

لازم اســت به موافقان تعطیلی پنجشنبه که بر روی دیدگاه اعتقادی تکیه 
 می کنند گفته شــود: هیچ آیــه و روایت و حدیثی موجود نیســت که بر 

تعطیلی این روز تاکید و تایید داشته باشد.
در مورد روز شــنبه بر عکس روز پنجشنبه است، در قرآن در آیات متعدد 
خداوند از پیروان حضرت موسی که  می تواند پیروان سایر ادیان الهی را در 

بر بگیرد توصیه کرده حرمت روز شنبه را نگه دارند 
و قلنا لهم لا تعدوا فی الســبت و اخذنا منهم میثاقا غلیظا )سوره نسا - آیه 

)1۵4
از این که عده ای برچسب نا چســب تعطیلی روز یهودیان را به جمهوری 

اسلامی بزنند نباید نگران بود 
اولا - تعدادی از کشورهای اسلامی جمعه و شنبه تعطیل هستند؛ اگر چه 

بعضی کشورهای مسلمان شنبه و یکشنبه تعطیلند.
ثانیا - حتی اگر گفته شود جمهوری اسلامی ایران روز تعطیل یهودیان را 

تعطیل کرد چه اشکالی دارد؟ 
مگر دین یهود جز ادیان الهی و ابراهیمی نیســت؟ مگر حضرت موسی که 
در قرآن اســمش بیشتر از حضرت محمد و حضرت عیسی آورده شده جز 

انبیای الهی و اولوالعزم نیست؟
ثالثا - خداوند در آیه 1۲6 سوره بقره  می فرماید:

»قولوا آمنا بالله و ما انزل الینا و ما انزل الی ابراهیم و اســماعیل و اسحق و 
یعقوب والاسباط و ما اوتی موسی و عیسی و ما اوتی النبییون من ربهم لا 

نفرق بین احد منهم و نحن له مسلمون«
 رابعا - در زمانی که جمهوری اســلامی شــعار تفکیک صهیونیسم با دین 
یهود را  می دهد و مســئولین جمهوری اســلامی به کرات اعلام کردند یا 
یهودیت مخالف نیستند با تعطیلی شنبه  می توانند استلال کنند به روزهای 

دینی سایر ادیان احترام  می گذارند.
اکنون که تعطیلی روز شنبه به تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
رســیده است رجا واثق دارد شورای نگهبان با توجه به مطالب فوق با سعه 
صدر و در نظر گرفتن همه جنبه ها و محاســن تعطیلی شــنبه بر مصوبه 

مجلس مهر تایید زند.

یادداشت

ستاد  پیشین  رئیس  علایی  حســین 
مشترک ســپاه پاســداران و استاد 
دانشگاه گفت: ارتباط مردم )مخصوصاً 
کسانی که امام را در زمان حیات ایشان 
درک نکردند( با تفکر امام خمینی)ره(، 
می تواند به افزایش قدرت و توانمندی 
ایران در رقابت با ســایر کشــورهای 
جهان و الگو شــدن برای پیشرفت و 

توسعه کمک کند.
مشــروح گفــت و گوی جمــاران با رئیس 
پیشین ســتاد مشترک ســپاه پاسداران و 

استاد دانشگاه در پی آمده است:
به نظر شــما ضرورت حفظ و نشر آثار 
حضرت امام در شرایط کنونی چیست؟
تفکر امام خمینی)ره( در بین مســلمانان و 
ایرانیان باعث شد تا مردم احساس کنند که 
پایبندی به اسلام را باید در رفتار خودشان 
در همه حوزه ها نشان دهند. امام دین را نه 

فقط در عرصه علم و دانش مهم می دانست 
بلکه مهم برای ایشــان عمل صالح بود که 
خدا از همه انسان ها خواسته است. بنابراین، 
وقتی امــام در زمان طاغوت، عمل صالح را 
در مخالفــت با طاغوت و ایجاد حکومتی بر 
مبنای تفکر اسلامی و فکر قرآنی بیان کرد 
مردم ایران بــه آن توجه کردند. چون امام 
خمینی قبــل هر از کس، به آنچه می گفت 
عمل می کرد و جزء کســانی نبود که »لم 
تقولون ما لاتفعلون« باشــد. وقتی که تفکر 
امــام خمینی)ره( در بین مردم رایج شــد، 

انقلاب اسلامی را به وجود آورد.
از آنجایــی کــه تفکــر امــام خمینی)ره( 
الهام گرفته از قرآن است، تا زمانی که قرآن 
باقی اســت که تا ابد جاودانــه خواهد بود، 

تفکر امام هم باقی خواهد ماند. 
مســأله مهم این است که در همه ایام و در 
همه دوران ها، مردم بدانند که تمســک به 

حبل الله، راه مستقیم است و اگر این را باور 
کننــد و در همه حوزه ها آن را به کار ببرند 
کشوری پیشــرفته در عرصه های اخلاقی، 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و قدرت ملی 

خواهیم داشت. 
لذا ارتباط مردم)مخصوصاً کســانی که امام 
را در زمان حیات ایشــان درک نکردند( با 
تفکر امــام خمینی)ره(، می تواند به افزایش 
قدرت و توانمندی ایران در رقابت با ســایر 
کشورهای جهان و الگو شدن برای پیشرفت 

و توسعه کمک کند.
و  افکار  با  دیدگاه  حضرتعالی چقدر  از 

اندیشه های امام فاصله داریم؟
هر چقدر در جامعه در هر حوزه ای نارضایتی 
وجود دارد، نشــانه ی فاصله گرفتن با تفکر 
امام اســت. مردم با تفکــر امام، حکومت را 
امام می فرمود  خادم خودشان می دانستند. 
کــه »اگر به من خادم بگوییــد بهتر از آن 

اســت که رهبر بگویید.« پس امام حکومت 
را خدمتگزار و تابع آراء مردم می دانســت و 
بر همین اساس اگر حکومت به میزانی که 
تابع خواســت و آراء مردم است، عمل کند 
رضایت مردم جلب خواهد شد. در این راستا 
به میزانی که نارضایتی در هر حوزه ای وجود 
دارد علامت فاصله گرفتن از تفکر امام است.
برای نمونه اگر مــردم از وضعیت اقتصادی 
کشور ناراضی هستند علامت این است که 
اقتصاد مورد نظر امام در جامعه فعال نشده 
است. امام می فرمودند: اقتصاد باید در دست 
مردم باشــد و آزادی اقتصادی وجود داشته 
باشد تا همه مردم با آزادی بتوانند فعالیت 
کننــد و کالاهای خودشــان را به بازارهای 
داخلی و بین المللی عرضه کنند. به میزانی 
که محدودیت برای ایــن کار وجود دارد و 
مردم حس می کنند کــه در حوزه اقتصاد 
نمی توانند فعالیت هایــی را انجام دهند که 
در عرصه بین المللی به عنوان کالای تولید 
ایران جلوه کنند، فاصله گرفتن از اندیشــه 

امام است.
امروز برخی تلاش می کنند همه نقص ها 
و مشــکلات را پای امام بنویسند. آیا 

این سخن درست است؟
آنچــه که امــام ایجاد کرد یــک حرکت و 
نهضت عظیمی بود که در زمان ایشــان در 
همه حوزه ها به موفقیت رسید. امام توانست 
نظام شاهنشــاهی را با دســت خالی کنار 
بزند و یک نظام جدید را علی رغم مخالفت 
قدرت هــای بزرگ در ایران به وجود بیاورد. 
این اقدام بزرگترین موفقیت ایشان بود. بعد 
از پیروزی انقلاب همــه می گفتند که امام 
خمینی)ره( یک روحانی است، کشورداری 
بلــد نیســت و در جهــان امــروز زندگی 
نکرده اســت، لذا به راحتــی حکومت را از 
چنگ ایشــان و انقلابیون درخواهند آورد 
و گروه های مســلح مثل مجاهدین خلق و 
دیگران، به قدرت خواهند رسید. یا مثل ۲8 
مرداد، شــاه به ایران بازخواهد گشت، ولی 
چنین اتفاقی نیفتــاد. این علامت پیروزی 

انقلاب و امام بود.

نوبخت  محمدباقــر  خبری  نشســت 
ســخنگوی دولت دوازدهــم با حضور 
اصحاب رسانه در محل حزب اعتدال و  

توسعه برگزار شد.
به گزارش ایلنا، نوبخت در این نشست گفت: 
در کمتر از 3 سال گذشته از آغاز سال 1400 
تا انتهای آذر 140۲ استقراض دولت از بانک 
مرکــزی مقدار پایه پولی و حجم نقدینگی ۲ 

برابر شده است.
نوبخت یادآور شــد: حجم اوراق منتشر شده 
یکی از اقدامات دولت نسبت به عملکرد دولت 
گذشــته بود که بدهی برای دولت به وجود 
می آید و نشــان می دهد طی هشت سال در 
دولــت یازدهم و دوازدهم این رقم 314 هزار 
میلیارد تومان بود و در دولت سیزدهم 7۵۲ 
هــزار میلیارد تومان اســت. میزان بدهی که 
دولت ســیزدهم برای دولت چهاردهم باقی 
خواهد گذاشــت، ۵00 هــزار میلیارد تومان 

خواهد بود.
دبیرکل حزب اعتدال و توســعه تصریح کرد: 
متوســط نرخ تورم طی سه سال گذشته در 
دولت ســیزدهم بالای 4۲ درصد بوده است. 
کجا اعلام شده تورم 60 درصد بوده که امروز 
دولت بگوید بیســت درصد تورم کاهش پیدا 
کــرده و اعلام موفقیت کنــد؟ این مجموعه 
اطلاعاتی اســت که دولت منتشر کرده و این 
موضوع نگران کننده است که رشد اقتصادی 

که باید تحقق پیدا می کرد، نکرده است.
نوبخت تصریــح کرد: در موضوعات اجتماعی 
درصد مشــارکت مــردم در انتخابــات برای 
اعضای حزب نگران کننــده بود. در انتخابات 
ریاست جمهوری دوازدهم این مشارکت 73 
درصد بــود که به 38 درصد رســید و امروز 
انتخابات مجلــس دوازدهم به زیر 40 درصد 

رسیده است. ما استقلال، آزادی و جمهوری 
اســلامی را به عنوان اهداف انقلاب به شمار 
آوردیــم.  دبیــرکل حزب اعتدال و توســعه 
افزود: روش های گذشــته مانند گشت ارشاد 
که مناســب نیســت می تواند باعث افزایش 
نارضایتی شــود. فردی مانند آقای زیباکلام 
بــا صراحت نظر خــود را اعلام می کند جای 
این فرد زندان نیســت بلکه گذاشتن کرسی 
آزاداندیشــی در دانشگاه ها برای این است که 
ظرفیت نقد و نقدپذیــری افزایش پیدا کند. 
مجلس می تواند در انتخابات ریاست جمهوری 

آینده نقش داشته باشد. 
وی تصریح کرد: بخشی از عدم استقبال مردم 
و چهره های سیاســی در انتخابات به خاطر 
فضایی است که در انتخابات ریاست جمهوری 
و مجلس شکل گرفت که برخی در انتخابات 
حضور پیــدا نکردنــد. در انتخابات مجلس 
خبرگان شخصیتی مانند آقای روحانی که ۲4 
سال در شورای عالی امنیت ملی ۲0 سال در 
مجلس شــورای اسلامی و 8 سال در ریاست 
جمهوری بود را رد صلاحیت کردند که پاسخ 
آقای روحانی پاســخ مناسب و متقنی بود که 

در چارچوب قانون اساسی جواب داد.
نوبخت در پاسخ به سوالی درباره اجرای طرح 
نور و بازگشت گشت ارشاد به خیابان ها گفت: 
این روش در کشور تجربه شده است و نتایج 
ناموفقی هم داشــت. نه نافع است و نه رافع 
مشکلی که وجود دارد بلکه مضر است و جلوه 
خوبی هم از تمدن اســلامی ایرانی در جهان 

نشان نخواهد داد.
وی افزود: این موارد گشــت ارشاد مثل تک 
موردهایــی که در فضای مجازی شــاهد آن 
هســتیم و برخورد خشــن و غیراسلامی و 
غیرایرانی که صورت می گیــرد، همان یکی 

کافی اســت که موجب وهن تمــدن ایرانی 
اســلامی در عرصه های بین المللی شــود به 
همین جهت معتقدیم کــه این روش روش 
مناســبی نیست. نوبخت در پاسخ به عملکرد 
دولت یازدهم و دوازدهم با اشاره به انتقادات 
از دولت قبلی گفت: کسری بودجه به معنای 
عدم تحقق درآمدهاست که کمتر هم هزینه 
می شــود. دولت سیزدهم بر مبنای نامه دفتر 
رئیــس جمهور و ســازمان و برنامه و بودجه 
اعلام کرد خزانه خالــی دریافت کردیم. این 
نامه مربوط به تاریخ ده مرداد 1400 است. ما 
توافقی کردیم که از ماده 11 قانون هدفمندی  
یارانه ها اســتفاده کنیم تــا ۲0 درصد از آن 
معادل 6 هزار میلیارد تومان را برای اعتبارات 
هزینه ای و طرح های ناتمام استفاه کنیم. آن 
نامه مربوط به این 6 هزار میلیارد تومان است 
که تمام شــده بود. از خزانه خالی روزانه پول 
می آید و روزانه هزینه می  شود و خزانه خالی 

یعنی هیچ پولی آنجا نباشد.
وی افزود: نرخ تورم در ســال ۹۲، 34 درصد 
بود. این نــرخ به تدریج کاهــش یافت و در 

ســال ۹3 تا ۹6 کاهش یافت و دو سال نرخ 
تورم تک رقمی داشــتیم. در پایان سال ۹۹، 
36.4 درصد بــود که در 1400 به 40 درصد 
رسید. در 1401 به 4۵ و در 140۲، 40 بوده 
است و میانگین در حد 4۲ درصد است. رشد 
اقتصادی در پایان ســال ۹۹، 4.1 درصد بود. 
اعتقاد داریم که ارز 4۲00 تومانی رانت نبود 
بلکه یارانه به تولید بود. جهش تورم ناشی از 

حذف این ارز بود.
نوبخــت درباره عــدم رای آوری در انتخابات 
مجلس از حوزه رشــت گفت: بنده از قبل از 
انتخابات در تمام نظرسنجی های آن منطقه 
در صدر قرار داشتم و حتی تا ساعت 18 هم 
چون انتخابات الکترونیکی برگزار می شد بنده 
پیشــتاز بودم ولی خب نتیجــه طور دیگری 
رقم خورد و بنــده به نتیجه انتخابات احترام 
می گــذارم. وی افزود: نکته دیگری هم که در 
این رابطه باید گفت مشــارکت ۲0 درصدی 
مردم در رشت بود که این موضوع که اکثریت 
مردم در انتخابات رشت شرکت نکردند مزید 

بر علت شد و باعث شد بنده رای نیاورم.

حسین علایی نشانه های فاصله گرفتن از تفکر امام)ره( را روایت می کند

امام)ره(حکومتراخدمتگزارمردممیدانست

نوبخت از سیاست های اقتصادی دولت انتقادکرد

تبعات خطرناک افزایش استقراض از بانک مرکزی

نوری قزلجه مطرح کرد

ورود مراجع به طرح مشکلات دولت
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

روزِ خدا را به یک قوم یا کشور خاص نسبت ندهیم
منتخب مردم بستان آباد در مجلس دوازدهم با بیان اینکه عدم رضایت مردم از 
عملکرد دولت هر روز افزایش می یابد، گفت: مردم ســال بعد قطعا به دنبال این 
خواهند بود تا بدانند تورم، نرخ ارز و رشد اقتصادی در چه وضعیتی قرار دارد و 
به دنبال این نیستند که ببینند افرادی که برای مناصب مختلف انتخاب شدند در 

چه سنی قرار داشتند و از کدام طیف بودند.
غلامرضا نوری قزلجه در گفت و گو با شــفقنا در خصوص توصیه های مراجع عظام تقلید 
به رئیس جمهور گفت: مراجع، محل رجوع مردم هســتند لذا با واقعیت های جامعه آشنا 
هستند و توصیه هایی هم که در حوزه های مختلف خصوصا مسایل معیشتی مردم داشتند، 

کاملا درست و برگرفته از ارتباطات مردمی است.
وی افــزود: اما اینکه چقــدر دولت ها به این تذکرات توجه دارنــد و در جهت رفع آنها بر 
می آیند، مسأله مهمی است. سابقه نشان داده که دولت فعلی یا توانمندی پایینی دارد، یا 
عزمی برای این کار وجود ندارد و یا از سوی دیگر مسیر متفاوتی را برنامه ریزی کردند؛ لذا 

امور، در جهت حل مشکلات مردم پیش نمی رود.
نوری قزلجه بیان کرد: عدم رضایت مردم از عملکرد دولت، هر روز افزایش می یابد و بازتاب 
آن را در مجلس هم می توانیم ببینیم حتی مراجعی که همواره ملاحظاتی داشتند، اما به 
دلیل وضعیت موجود مردم، به دنبال این هســتند که مسایل مهم جامعه را به مسوولین 
منتقل کنند. بنابراین امیدواریم دولت برای حل این مشــکلات تلاش مضاعفی را داشته 

باشد.
نماینده مردم بســتان آباد در مجلس شورای اســلامی با تاکید بر اینکه نیاز است دولت 
اصلاحات لازم را در حوزه مدیریتی انجام دهد، گفت: دولت باید از مدیران با تجربه استفاده 
کند. زیرا آنچه برای مردم مهم می باشد، نتایج شعارهایی است که دولت می داد. مردم سال 
بعد قطعا به دنبال این خواهند بود تا بدانند تورم، نرخ ارز و رشد اقتصادی در چه وضعیتی 
قرار دارد و به دنبال این نیستند که ببینند افرادی که در مناصب مختلف انتخاب شدند در 

چه سنی قرار داشتند و از کدام طیف بودند بلکه نتیجه عملکرد آنها مهم است.
وی خاطرنشان کرد: مجلس باید کارهای نظارتی را در اولویت قرار دهد؛ مشکلاتی که در 
حوزه های مختلف خصوصا در مباحث معیشتی و سفره مردم داریم،  بیشتر به دلیل عدم 

اجرای صحیح قوانین است که به کشور آسیب می زند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: همانطور که مجلس برای اظهارنظرهای 
سایرین احترام قائل است، آقایانی که اظهارنظر می کنند هم باید احترام مجلس 

و نمایندگان مردم را داشته باشند.
سیدکریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا در 
پاسخ به سوالی درخصوص انتقادات به مصوبه تعطیلی روزهای شنبه در مجلس از تریبون 
نماز جمعه و همینطور نامه یکی از مراجع، گفت: ببینید این مساله به عنوان موضوع عالی 
در مجلس مطرح شد مانند همه مسائل دیگری که مورد بررسی و رسیدگی قرار می گیرند 
و کارشناسان و آن هایی که نسبت به این لایحه وظایف کارشناسی دارند، نسبت به ابعاد آن 
اظهارنظر می کنند از جمله کمیسیون تخصصی مربوطه و قطعا این بحث ها با دقت صورت 
می گیرد. وی ادامه داد: اینکه در جای دیگر اظهارنظر می شــود محترم است، همانطور که 
مجلس برای اظهارنظرهای ســایرین احترام قائل است، آقایانی که اظهارنظر می کنند چه 

در روزنامه ها چه در تریبون ها هم باید احترام مجلس و نمایندگان مردم را داشته باشند.
نماینده مردم اهواز در مجلس خاطرنشــان کرد: معمولا همه لوایح روال طبیعی خودش 
را می گذرانــد یعنی یک لایحه یا طرحی مطرح می شــود، موافقین و مخالفین و پیش از 
آن کمیسیون تخصصی نسبت به آن بررسی کرده و اظهارنظر می کند؛ از سوی دیگر نظر 
کارشناسی اخذ و همگی با دقت بررسی می شود و بعد از آن تصمیم گیری اتفاق می افتد، 

اینطور نیست که بدون بررسی کارشناسی چنین تصمیمی اتخاذ شود.
وی خطاب به مخالفان تعطیلی شنبه خاطرنشــان کرد: حالا می خواهید مخالفت کنید، 

مخالفت کنید ولی نباید نسبت هایی را به موافقین یا مخالفین یک تصمیم داد.
وی در ادامه ابراز داشت: اینکه علما و مراجع تقلید ما اظهارنظر می کنند مورد احترام است، 
ما همانطور که در اعتقادات و عبادات دینی خودمان نظر مراجع تقلید را دنبال می کنیم در 
این مورد هم باید این مساله صورت گیرد اما نکته این است که الان ما یک مرحله از مصوبه 
را پشــت سر گذاشتیم، مرحله بعدی شــورای نگهبان است که فقها و حقوقدانان در آنجا 
هستند و نسبت به این مصوبه اظهارنظر می کنند، این نگرانی ها و دلواپسی ها بابت یک روز 
تعطیل و اینکه ما روز خدا را به یک کشور دشمن و یک قوم نسبت بدهیم، درست نیست.
این عضو کمیســیون اجتمایی تاکید کرد: اظهارنظرهایی که می شود باید براساس شرع و 

قانون باشد و خارج از این ها قطعا مردود است.


